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Oja 7 elanikud ei soovi 
oma lähedusse uut 
elamurajooni. Lk 3

Joosep Matjus 
näitas oma uut 
filmi. Lk 2

Rahvakoosolekul 
räägiti olukorrast 
linnas. Lk 7

Esmaspäeval kultuu-
rikeskuse Sinilind 
fuajees avatud And-
res Sapari maalinäi-
tus on autori kolmas 
isiknäitus Elvas. Näi-
tuse mängis-laulis au-
tor avatuks koos rah-
vamuusikaansambli-
ga Marjulise.

Milvi Kapaun

Mullusel kunstikuul  
es   ma kordselt aktimaali 
väl  ja panekuga esinenud Tõ-
ra   vere mööblirestauraator 
tõi seekord vaatamiseks 
maastikumaalid.

“Eelmisel aastal pa-
nid Anni Irs ja Mariina 
Tiidor mul selle näitusetu-

hina käima, seekord kogu-
sin näitusejagu töid kokku 
oma maastikumaalide va-
ramust,” rääkis maalimisel 
üle kümne aasta vahet pi-
danud Sapar.

Tartus Konrad Mäe atel-
jees kunstnik Heldur Viirese 
juhendamisel oma kunst-
nikuannet lihvinud And-
res Sapari 90ndatest aasta-
test pärit maastikumaalid 
on valminud Eestis ja Ahve-
namaal. Varaseim akvarell 
pärineb 1988. aastast Tartu 
kunstikooli päevilt, viimane 
õlimaal valmis tänavusuvel 
Karijärve ääres.

“Sellel suvel võtsin üle pi-
ka aja maalimise ette. Vahe-
peal pole maalimiseks mah-
ti olnud, restaureerimistöö 

võtab oma aja,” seletas ka 
puidunikerdamisega tun-
tust pälvinud Sapar. “Kui 
mulle aga see näituste tege-
mine meeldima hakkab, siis 
saavad lõpuks kõik tööd ot-
sa, mis mul olemas on ja tu-
leb hakata uusi tegema.”

Näituse koostamisel oli 
autorile üllatuseks ühe oma 
ammuunustatud õlimaali 
“Eha” taasleidmine.

“Ühel aastal trükkis 
Tõravere trükikoda Ees-
ti Posti postkaardile minu 
maali “Pähni motiiv”, mil-
le otsustasin nüüd näituse 
tarvis tagasi küsida,” rääkis 
Sapar. “Pilti aga selle inime-
se kodus, kes selle trükkimi-
sega õiendas, ei olnud, ilm-
selt on kuskil arhiivis. Sel-

le asemel pakkus ta mulle 
maali “Eha”, mille ta kuna-
gi ammu oli minult ostnud. 
Ise ma seda pilti ei mäleta-
nudki.”

Väljapaneku avaõhtul 
maastikumaale kaema tul-
nud Elva kunstnik Margus 
Rump nimetas autorit tun-
nustavalt maalijaks.

“Tänapäeval on vähe 
neid, kes puhtalt maalimi-
sega tegelevad, Andres on 
üks neist. Heldur Viires ar-
mastas öelda, et meie ole-
me maalijad, aga teised on 
kunstnikud. Kunstnikke on 
palju, aga maalijaid vähe,” 
rääkis aastate eest ka ise 
Konrad Mäe ateljees tun-
tud kunstnike juhendami-
sel maalinud Rump. “Siin 

näitusel läbib töid pallaslik 
joon. Andres teeb paljusid 
asju hästi, aga maalib väga 
hästi. Olin meeldivalt häm-
mingus juba tema eelmise 
aasta aktimaali näitusest.”

Margus Rumbilt sai 
Sapar kingituseks väärtusli-
ku DVD-filmi tuntud kunst-
nikeühendusest Tartu sõp-
ruskond. Film “Kunsti saab 
igal ajal teha” on tagasivaa-
de Tartu kunstile, pallasli-
kele väärtuskriteeriumite-
le, kus noorust meenutab ja 
oma kunstikreedodest rää-
gib teiste hulgas ka Andres 
Sapari maaliõpetaja Heldur 
Viires.

Maastikumaalide näitust 
saab kultuurikeskuses vaa-
data 6. detsembrini.

Pallaslikud maastikud
Kuidas 
turundada 
sündmusi?

Elva koolituskeskuses 
õpetab OÜ Filisart juha-
taja Anneli Parksepp 
mittetulundusühingute-
le sündmuseturundust. 
Kokku kolmel järjestiku-
sel õppepäeval, millest 
viimane toimub eelole-
val teisipäeval, õpitakse 
üritust planeerima, siht-
gruppi valima ja eelar-
vet koostama nii, et üri-
tusest saaks meeldejääv 
sündmus. Loengusarja 
ligi paarikümne kuulaja 
hulgas on nii kogemuste-
ga ürituste korraldajaid, 
kes lihvivad oma osku-
si, kui ka neid, kes selles 
osas julgustust ja innus-
tust vajavad. Kursuse lä-
binud saavad tunnistuse 
ja võivad uued oskused 
oma CVsse lülitada. 

EPP

Aita lapsel 
õigekirjaga 
sõbraks saada!

23. novembril kell 17 
ootab MTÜ Hoolekoda 
Elva Matkakeskusesse 
kõiki, kellele pakub hu-
vi, kuidas aidata lapsel 
omandada lugemis- ja 
õigekirjaoskust.

Huvilistega kohtub 
eripedagoog-logopeed 
Riita Irv, kes jagab prak-
tilisi võtteid õigekirja- 
ja lugemisoskuse õpeta-
miseks ning räägib sel-
lest, kuidas vältida tüü-
pilisi õpetamisvigu. Nä-
punäiteid saab ka selle 
kohta, mismoodi aidata 
last, kellel on probleeme 
õigekirjaga. Koolituse-
le ootame nii lapsevane-
maid kui ka lastega töö-
tavaid spetsialiste.

Koolitus toimub pro-
jekti “Hoolida – õigus 
või kohustus?” raames, 
mida rahastab KÜSK, 
koostööpartner SA 
Dharma.

Gerda Kiipli, MTÜ 
Hoolekoda projektijuht

Loomingus pastelset maastikumaali eelistavad Andres Sapar (vasakul) ja Margus Rump meenutasid Konrad Mäe ateljee-aegu. Foto. Milvi Kapaun

15. novembri õhtul toi-
mus kunstikuu raames El-
va kultuurikeskuses Sini-
lind pikantne muusikali-
ne filmiõhtu. 1929. aastal 
Dziga Vertovi poolt Vene-
maal lavastatud tummfil-
mile “Mees filmikaamera-
ga” pakkus omanäolist nä-
gemust võimalikust heli-
taustast kolmeliikmeline 

grupp noortest ja andeka-
test muusikutest. Klahvpil-
lil mängis Timo Petmanson, 
löökriistadel Martin Kal-
juorg ning kitarril Margo 
Saaremets. Filmi valis pub-
likule vaatamiseks kunst-
nik Anni Irs.

Linastunud teos on 
täiesti ajatu ning kuulub 
filmiajaloo tippu tänu au-

tori oskusele eksperimen-
teerida erinevate tehnika-
tega: kattuvad, moonuta-
tud ning vahelduva tem-
poga esitatud kaadrid loo-
vad vaatajatele kujutluspil-
di ebareaalsest ning oma-
näolisest maailmast. Au-
tor annab paralleelselt ob-
jektiivse ülevaate ka tolle-
aegsete inimeste elust ning 

eesmärkidest.
Kuid seekordne film kõ-

neles publikuga lisaks eel-
poolmainitule täiesti uues 
keeles: muusikute impro-
visatsiooniline looming 
andis filmile juurde ainu-
kordseid, igatsevaid ning 
nukraid varjundeid. Ühe-
aegselt utoopilised ning 
reaalsed kaadrid filmist 

ning igavikulised helid la-
valt viivad mõttele, et me 
oleme teel ning kujundame 
oma minevikku just prae-
gu. Kas me mäletame ku-
nagi käesolevat hetke? Kas 
märkame oma argipäevas 
meid ümbritsevaid inime-
si, asju, kombeid, ideaale, 
ilu ja valu? Ehk peaks just 
nüüd ja praegu mõtlema 

sellele, kuidas elu väärtus-
likumaks muuta, et oleks 
mida mäletada.

Kuna Sinilinnu saalis oli 
filmiõhtul vabu kohti veel 
küllaga, siis kutsukski siin-
kohal kohalikke üles sellis-
test erakordsetest hetke-
dest rohkem osa saama.

Piret Lille

Kordumatu filmiõhtu Sinilinnus
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Eelmisel reedel li-
nastus kultuurikes-
kuses Sinilind 7. Mat-
salu rahvusvaheli-
sel loodusfilmide 
festivalil peaauhin-
na võitnud Joosep 
Matjuse dokumen-
taalfilm “Vanamees 
ja põder”. Loodusfil-
mi esitlusel vastas 
autor vaatajate küsi-
mustele.

Milvi Kapaun

Kui kaua filmi tege-
miseks aega kulus?

Kaks hooaega – kaks 
septembrikuud. Aga see 
eeldas kõva eeltööd, mis 
on kestnud vähemalt küm-
me aastat. Need kaks sü-
gist olid rohkem kogemus-
te ja nippide realiseerimi-
ne. 90 protsenti materja-
list on filmitud eelmisel sü-
gisel, esimesel sügisel oli 
rohkem luure ja proov.

Kui lähedale põdrad 
tulid?

Umbes kakskümmend 
meetrit. Neid meelitavad 
häälitsused, mis me teeme, 
nad on parasjagu uudishi-
mulikud. Jooksevad paar 
sammu minema, siis keera-
vad otsa ringi, tulevad jälle 
paar sammu lähemale. Tei-
nekord on nii, et meie ise 
ei viitsi enam jamada, aga 
põder seisab ja seisab, ära 
ei lähe. Hakkame ära as-
tuma, põder kõnnib meile 
järgi...

Kas põder võib olla 
kuri ka?

Terve loom ohtlik po-
le, selleks peab mingi põh-
jus olema. Kui oled ise ra-
hulik, siis ei ole mingit oh-
tu. Filmimise ajal on üks 
kord olnud natuke kahtla-
ne tunne. Kui põdrapulli-
del need hormoonid mölla-
vad ja testosterooni on veri 
täis, siis nad eriti ei näe ega 
kuule. Kaamera võib talle 
paista eemalt põdra suu-
re nina moodi, fikseerib 

ära – ahah, sealt tuleb põd-
ra hääl, seal on kindlas-
ti põder! Ja siis nad enam 
ei mõtlegi, et äkki see po-
legi päris põder. Äratasin 
ta üles, plaksutasin käsi ja 
tegin liigutust, et ta saaks 
aru, et mina ei ole põder. 
Jäi seisma, rahunes ja läks 
oma teed.

Kas põtradega suht-
lemine on sama selge 
kui vanaisal?

Meil käib pidev võistlus. 
Tema ütleb, et mina olen 
parem, mina ütlen, et tema 
on parem. Põtradele aga 
meeldib isegi rohkem nen-
de endi hääl. Teinekord on 
nii, et kutsume vanaisaga 
põdralehmadelt pullid ära 
või lööme põdralehmad 
üle. Võimendame õiges ko-
has häält. Põdralehmad nii 
pikalt ei häälitse.

Kuidas filmiti kaad-
rid õhust?

Mulle ei tulnud pähe-
gi, et on võimalik õhust fil-
mida, aga produtsent Riho 
Västrik pakkus välja filmi-
mise õhupallilt. Tema oli 
seda varem teinud. Istusi-
me kolmekesi seal korvis. 
Seda kasutatakse üle maa-
ilma, on kõige stabiilsem 
platvorm, millelt õhust fil-
mida. See nõuab ideaalseid 
ilmastikutingimusi.

Jahimeheks ei ka-
vatse hakata?

See nõuab seedimist, et 
jõuda selleni, kas ma ik-
ka olen jahimees või ei ole. 
Ma tahan kõik oma jahiva-
jaduse filmides ära raken-
dada. See püssi paugutami-

ne ei paku pinget nii, nagu 
looma jälgimine, tema käi-
tumise uurimine, kus võib-
olla saab natuke suhelda...

Kas film ka Matsa-
lu turismindust mõju-
tas?

Festivalil öeldi ka, et 
nii palju luhale mineku lu-
be pole veel varem tahe-
tud kui nüüd. Kõik tahavad 
põtru näha.

Mis on tulevikus 
plaanis? Mis käsil?

Käsil ei ole midagi, plaa-
nis on midagi. Teistele pro-
jektidele olen põdrakaad-
reid filminud, hiljuti saks-
lastele. Nemad ei saanud 
Rootsist ega Soomest kahe 
aastaga mitte midagi selle-
teemalist kätte. Aga Eestis 
on head võimalused – ühe 
hilise sügisega sain mõne 
nädalavahetusega põdrad 
kätte. Arenduses on praegu 
dokumentaalfilm “Tulen 
turule”, kus tehakse noor-
tele töötutele CV-sid inter-
netis. Teine teema hoopis.

Sind on nimetatud 
ka Rein Marani mant-
lipärijaks...

Loomulikult on suur au 
olla Rein Marani mantlipä-
rija. Aga mitte selles suhtes 
mantlipärija ma ei tahaks 
olla, et teeksin midagi sa-
mamoodi edasi, nagu tema 
on teinud, vaid võiksin ol-
la loodusfilmi kultuuri või 
traditsiooni jätkaja. Püüan 
vähemalt olla.

Maran on olnud minu 
õpetaja ja tema eelmise 
põdrafilmi juures olin ma 
operaator. Seal ma alusta-

sin.
On filmitegemine 

elukutse või hobi?
Mul ei olegi praegu õi-

get elukutset. Tegelikult 
tahaksin pingutada nii, 
et see oleks mu elukutse. 
Teistmoodi ei saa teha heal 
tasemel tööd. Põhitöö kõr-
valt filmi tegemine on või-
matu. Peab ju olema suure 
aja oma elust metsas, var-
jendites, tegema luuret ja 
olema kursis metsa eluga.

Kas pisipoeg ka juba 
põdra hääli imiteerib?

Ikka imiteerib natu-
ke. Paneb käe nina juurde 
ja siis hõikab. On vaja vei-
di veel harjutada.... Ta on 
aasta ja seitsme kuune, aga 
suudab üllataval kombel 
iga kord selle filmi rahuli-
kult otsast lõpuni ära vaa-
data. Järelikult talle meel-
dib.

Mis vanaisa filmist 
arvab?

Kui vanaisa selle filmi 
ära vaatas, ütles, et nüüd 
on vähemalt midagi ära 
tehtud.

Millist elu elab au-
hinnafilm edasi? Kui 
palju on filmi vastu hu-
vi tuntud välismaal?

Kindlasti osaleb film 
veel mõnel loodusfilmifes-
tivalil ja ka lihtsalt doku-
mentaalfilmide festivali-
del. Siiani on olnud huvi 
Saksamaal, sest neil seal 
põtru pole. Kuna film sai 
ka Venemaal Baikali filmi-
festivalil auhinna, siis teki-
tas see film järelikult huvi 
ka seal.

Kas sinu jalgratta-
spordihuvi on ka filmi-
misel kasuks tulnud?

Rattasõit on mul alati sü-
dames. Kindlasti on jalg-
rattasõit arendanud minus 
vastupidavust, järjepidav-
ust ja rutiinitaluvust, mis 
on loodusfilmi tegemisel 
võtmeomadused. Rasketel 
hetkedel meenuvad trenni-
kaaslaste ergutushüüded: 
“Joss, ära anna alla!”

Matjus näitas Elvas 
vanameest ja põtra

Valitsus kiitis heaks 
maamaksuseaduse muu-
datuse, mille eesmärgiks 
on vähendada maksuko-
gumisega seotud kulusid 
ning parandada maamak-
su õigeaegset laekumist.

Senised kolm maa-
maksu tasumise tähtaega 
asendatakse kahega ning 
seejuures tuuakse esime-
ne tähtaeg varasemaks. 
Maamaksu tasumise esi-
mene tähtaeg ühenda-
takse tuludeklaratsiooni 
esitamise tähtajaga (31. 
märts). Tuludeklaratsioo-
ni esitamise ajal on maa-
maksukohustus juba tea-
da ning enammakstud tu-
lumaksusumma olemas-
olul saab maksumaksja 
jätta vastava summa maa-
maksukohustuse katteks. 
Tulude deklareerimise-
ga samaaegne maamaksu 
kogumine parandab õige-
aegset laekumist.

Esimeseks tähtajaks tu-
leb tasuda alla 1000 kroo-
ni jääv maksusumma täies 
ulatuses. Üle 1000 krooni 
ulatuvast maksusummast 
tuleb tasuda pool aasta 
maksusummast, kuid mit-
te vähem kui 1000 kroo-

ni. Ülejäänud summa tu-
leb tasuda 1. oktoobriks.

Muudatuse tulemuse-
na laekub üle 63 protsen-
di maamaksust esimesel 
tähtajal, mis võimaldab 
kohalikel omavalitsus-
tel otstarbekamalt mak-
sutulu kasutada. Paljudes 
omavalitsustes kasutatak-
se maamaksust laekuvaid 
summasid teede ja täna-
vate ehitamiseks ja re-
mondiks.

Maamaksu kogumi-
se kulude vähendami-
seks tõstetakse maamak-
su määramise alampiiri 
20 kroonilt 50 kroonini. 
Väiksemate maksusum-
made kogumise kulu üle-
tab saadud tulu ning po-
le otstarbekas. Lisaks ha-
katakse järgmisest aastast 
e-maksuameti kasutajate-
le väljastama vaid elekt-
roonilisi maamaksutea-
teid. Nende kahe muuda-
tusega säästab maksu- ja 
tolliamet umbes 3,2 mil-
jonit krooni postikulu.

Riigikogus heakskiit-
misel hakkavad muuda-
tused kehtima 1. jaanua-
rist 2010.  

RM

Valitsus kiitis heaks 
muudatused määru-
ses, mis reguleerib isikli-
ku sõiduauto teenistus-, 
töö- ja ametisõitudeks ka-
sutamise kulude hüviti-
se maksmise tingimusi ja 
piirmäärasid. Muudatu-
sed tulenevad alates selle 
aasta 1. juulist jõustunud 
tulumaksuseaduse muut-
misest, millega laiendati 
isikute ringi, kel on õigus 
saada tööülesannete täit-
misel isikliku sõiduauto 
kasutamise hüvitist.

Määruse kohaselt või-
maldatakse isikliku sõidu-
auto kasutamise hüvitist 
maksta ka juriidilise isiku 

kontrollorgani liikmele. 
Praegu kehtiva sõnastuse 
kohaselt makstakse isikli-
ku sõiduauto kasutamise 
hüvitist juriidilise isiku ju-
hatuse või juhatust asen-
dava organi liikmele.

Tulumaksuseaduses-
se vastava täienduse sis-
seviimisel leiti, et ka jurii-
dilise isiku kontrollorga-
ni liikme puhul võib tek-
kida vajadus maksta seda 
hüvitist, kui isik kasutab 
isiklikku autot oma ame-
tiülesannete täitmisel. 
Seetõttu peeti vajalikuks 
maksuvabastusest puudu-
tatud isikute ringi laien-
dada. EVV

Uuest aastast muutub maamaksu 
kogumise kord

Isikliku auto tööks kasutamise hüvitis 
laieneb ka ettevõtte kontrollorgani 
liikmetele

JOOSEP MATJUS
 on lõpetanud Elva gümnaasiumi ning õpib praegu Balti 

Filmi- ja Meediakooli magistrantuuris.
 Oma esimese täispika filmi pühendas noor filmimees 

pisipojale Põvvatule.
 Filmi peategelane on autori vanaisa Harri Põldsam, kes 

suhtleb põtradega peaaegu aktsendivabalt ning on põd-
rakeele suutnud mõistetavaks teha ka oma lapselapsele.

 Filmi produtsent on Riho Västrik, muusika on kirjuta-
nud Sven Grünberg, teksti loeb Arne Üksküla.

Filmi “Vanamees ja põder” autor Joosep Matjus rääkis vaatajaid lummanud poeetilise dokumentaalfilmi saamis-
loost ja filmikaadrites harjumatult lähedale toodud õõvastavalt häälitsenud suure looma rahumeelsest suhtumisest 
inimolevusse. Foto: Milvi Kapaun

16. novembril avati Ma-
dalmaade Kuningriigis Ut-
rechtis toimuval Euroopa 
Nõukogu kohalike oma-
valitsuste eest vastutavate 
ministrite 16. konverentsil 
liikmesriikidele allakirju-
tamiseks Euroopa kohali-
ku omavalitsuse harta li-
saprotokoll.

“Lisaprotokoll käsitleb 
isikute õigust osaleda ko-
haliku omavalitsuse tege-
vuses ning on oluline osa-
lusdemokraatia põhimõte-
te väärtustamise seisuko-
halt,” ütles regionaalmi-
nister Siim Kiisler. “Näi-
teks peab riik seaduse-
ga tagama isikutele õigu-
se osaleda enda huve puu-
dutavate otsuste tegemisel 
kohalikus omavalitsuses ja 
teha ettepanekuid õigus-
aktide muutmiseks,” lisas 
Kiisler.

Allkirjastatud lisaproto-
koll kohustab riike tagama 
võimalikult lihtsalt kõigi-
le isikutele õiguse osaleda 
kohaliku omavalitsuse te-

gevuses. Lisaprotokolli all-
kirjastanud riigid peavad 
esmajärjekorras seaduse-
ga tunnustama oma koda-
nike valimis- ja kandidee-
rimisõigust kohaliku oma-
valitsuse esinduskogu va-
limistel. Lisaks sätestab li-
saprotokoll ka võimaliku 
loetelu meetmetest, mida 
liikmesriigid peavad võt-
ma, et tagada elanikele õi-
gus osaleda kohaliku oma-
valitsuse tegevuses. Eestis 
on lisaprotokollist tulene-
vad nõuded seaduste ta-
sandil juba täidetud. Lisa-
protokolli allkirjastamise-
ga võetakse kohustus tun-
nustada ka rahvusvaheli-
se õiguse alusel kodaniku-
ühiskonna edendamist.

Lisaprotokolli kohalda-
miseks Eesti Vabariigis on 
see täiendavalt vaja ratifit-
seerida Riigikogus.

Täpsem informatsioon 
on leitav siseministeeriumi 
veebilehelt http://www.si-
seministeerium.ee/index.
php?id=44251    SM

Regionaalminister: otsustusvõimalus 
ei ole privileeg vaid kodaniku õigus
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Elvas
15.11 kl 13.34 ajal pa-

ni Kalev (1967) Kesk tä-
nava Konsumis taskusse 
kaks pudelit viina Spets 
Sakaaz kogumaksumu-
sega 238 krooni ning lä-
bis kassa kauba eest ta-
sumata. Mees peeti kin-
ni peale kassat, kauplus 
sai kauba rikkumatult 
tagasi.

Rõngu vallas
17.11 kl 17.10 ei olnud 

Taavil (1991) pimeda 
ajal valgustamata teel 
helkurit.

Nõo vallas
15.11 kl 15.37 tea-

tati, et Voika külas põ-
leb elumajas oleva sau-
na korstna ümbert vä-
lissein. Põlengu kustuta-
miseks avati pisut välis-
seina ning tõsisem tule-
kahju hoiti ära. Tulekah-
ju täpne tekkepõhjus on 
selgitamisel.

17.11 kl 23 ajal kuu-
las Tommi (1989) alevi-
kus oma korteris valjult 
muusikat ja tekitas lär-
mi, mis kostus trepikot-
ta ja naaberkorterites-
se. Mees rikkus avalik-
ku korda ja majaelani-
ke rahu.

Varastatud sõidukeid 
leiti üles

15.11 päeval avasta-
ti sissemurdmine Rannu 
vallas Ervu külas asu-
va talu kõrvalhoonesse, 
kust varastati ATV Suzu-
ki. Samal päeval alusta-
sid Tartu politseiosakon-
na politseinikud ja kan-
natanu otsinguid ning 
esmaspäeval, 16.11 leiti 
Konguta vallas asuva ta-
lu majapidamisest peide-
tud ATV ning sõiduauto 
Honda Civic, mis varas-
tati 2.10 Rõngu vallast.

MIS 
JUHTUS

Kinnisvaraarendajad 
kohtavad Elvas igal 
sammul elanike vas-
tuseisu.

Sirje Veldi

Paar aastat tagasi alga-
tas Kodumaja Kinnisvara-
arenduse OÜ detailplanee-
ringu, sooviga ehitada El-
vasse Oja tänav 7 4,6 hek-
tari suurusele kinnistule 
üheksa 8-10 korteriga ela-
mut. Esimene eskiiskavan-
di tutvustus kohtas tolle 
kandi elanike tugevat vas-
tuseisu. Linn tellis kesk-
konnamõjude hindami-
se agentuurilt Viridis. Jä-
reldusi tutvustati teisipäe-
val raekoja saalis. Arutelu-
le kogunenud inimeste arv 
näitas, et huvi Oja 7 pla-
neeringu vastu pole vahe-
peal raugenud ja selle piir-
konna elanikud on endi-
selt valmis leidma elamu-
rajooni rajamisele vastuar-
gumente.

Konfliktne ala
Viridise keskkonnamõ-

jude hindamise tulemusi 
tutvustanud Olavi Hiiemäe 
sõnul ei näita hindamistu-
lemused, et sealne loodus- 
ja elukeskkond uuselamu-
rajooni rajamise tulemusel 
oluliselt halveneks. Planee-
ringuala lähistele ei jää üh-
tegi kaitstavat looduskait-
seobjekti, mida detailpla-
neeringuga ettenähtud te-
gevused võiksid kahjusta-
da. Ka juhul, kui piirkonda 
lisanduvad elanikud hak-
kaksid Elva jõe äärset lam-
miala kasutama aktiivse 
puhkealana, ei ole jõe kui 
Natura ala ja seal elutseva-
te kaitstavate liikide mõ-
jutamine tõenäoline. Küll 
aga soovitas Hiiemäe aren-
dajal piirduda seitsme kor-
termajaga.

Aruandes märgitakse, et 
ajutiselt võib elukeskkonda 
häirida uue elurajooni raja-
misega seotud ehitustege-
vus, transpordimüra, vib-
ratsioon ja õhusaaste, kuid 
kogu territooriumi korras-
tamine tõstaks piirkonna 
esteetilist ja majanduslik-
ku väärtust ning inimeste 
heaolu on hinnatud posi-
tiivseks. Majandusarengut 
silmas pidades oleks lin-
nale kõige ebasobivam ole-
masolev olukorra jätkumi-
ne, kus suur osa maa-alast 
on võsastunud ja kuhu ini-
mesed on hakanud vedama 
olmeprügi, aiajäätmeid ja 
ehitusprahti.

Ala on konfliktne, ku-
na asub Elva jõe kui Natura 
ala vahetus läheduses, kui-
gi looduskaitselisi objekte 
alal otseselt ei leitud. Aren-
daja on järginud linna üld-
planeeringut, mis lubab 
planeeringualale ehitada 
kuni kahekorruselisi kol-
me ja enama korteriga kor-
terelamuid. Alale planeeri-
tud elamurajoon on korra-
päratu planeeringu ja lah-
tise hoonestusviisiga. Jär-
sematele läänepoolsemate-
le nõlvadele on kavas ehita-

da kahekorruselisi terrass-
maju, laugemale idaosale 
liigendatud mahuga kahe-
korruselisi korterelamuid, 
mis peaksid hästi sobima 
olemasoleva kõrghaljastu-
se ja omapärase reljeefi-
ga. Hoonete vahele ei raja-
ta piirdeid ja kogu hoonete-
vaheline ala jääb elanikele 
puhkealaks.

Elanikud ootavad 
sisulist koostööd

Ala idapiiril asuvale rii-
gimaale on plaanis raja-
da üldkasutatav puhkeala 
koos tiigiga, mis tekitas 
elanikes kohe küsimuse, et 
kellele see maatükk kuna-
gi kuuluma hakkab. Nende 
arvates ei suuda Elva linn 
seda korras hoida.

Jaanus Friedenthal lei-
dis, et aruandes käsitletak-
se inimese elukeskkonna 
mõju pelgalt emotsionaal-
selt ja leidis, et on olemas 
ühiskondlik kokkulepe, mis 
nägi planeeringualale vaid 
ja ainult pere- ja ridaela-
mute püstitamist ning seo-
ses sellega on elanikel põh-
jendatud ootused oma elu-
keskkonna kvaliteedile.

Friedenthali pahandas, 
et arendaja ei planeeri la-

hendada parkimist krun-
di piires, nagu näevad te-
ma sõnul ette elamumaade 
arendamise maakasutuspõ-
himõtted. Ka on tema sõnul 
tegu valearvestusega, kui 
keskmisest suurema sisse-
tulekuga elanike puhul ar-
vestatakse pere kohta vaid 
1,2 autot. Ligi 200 inimese 
võrra suurenev elanike arv 
eeldaks tema arvates Kirde 
tänava rekonstrueerimist 
Eha ja Oja tänavate vaheli-
sel lõigul ja Eha-Koidu-Kir-
de ristmikul, millega kaas-
neks kõnniteede rajamine.

Rein Leoski arvates ei 
olnud asjast huvitatud isi-
kutel piisavalt aega ja või-
malusi tutvuda aruandega, 
selle lahutamatuks lisaks 
olev seletuskiri aga polnud 
üldse kättesaadav, mistõt-
tu on raske aru saada pla-
neeringu lahendusest, ku-
jundada seisukohti ja esita-
da vastuväiteid. Kättesaa-
davate materjalidega tut-
vudes leidis Leosk, et selli-
ses mahus ei ole kavanda-
tav uusarendus Elvasse so-
bilik.

“Planeeringuala lähe-
dusse kodu rajanud inime-
sed on eeldanud, et nen-
de maja vahetusse lähe-

dusse jääb palju loodus-
likku keskkonda ja vähe 
inimkoormust. Planeerin-
guga muudetakse märki-
misväärselt Oja ja selle lä-
hedaste tänavate elanike 
turvatunnet, muutub liik-
luskoormus ja müra,” leiab 
Leosk, kelle sõnul ületab 
200 elaniku lisandumine 
linnaosa taluvuspiiri. “Kui-
võrd linn on ise leidnud, et 
tasakaalukamaks vormiks 
on Elvasse pereelamute ra-
jamine, siis ei ole millega-
gi õigustatud kortermajade 
lisandumine ja seda ilma 
elanikega arutamata.”

Eelkõige aga pahandab 
Leoskit see, et ei planeerin-
gu koostaja ega arendaja 
ole teinud Oja tänava ela-
nikega sisulist koostööd, 
leidmaks planeeringu suh-
tes tasakaalustatud lahen-
dust.

“Arusaamatuks jääb, 
millistel õiguslikel alustel 
on planeeringualale pla-
neeritud veekogu, mis an-
tud hetkel jääb reformima-
ta riigimaale. Ei ole teada, 
kellele see osa maast maa-
reformi läbiviimise järgselt 
hakkab kuuluma,” mär-
gib Leosk oma vastuväites. 
“Planeeringu vajadust õi-

gustatakse sellega, et pla-
neeritud ala on niiske, mis-
tõttu on veekogu rajamine 
sobilik. Paratamatult jääb 
mulje, et uue veekogu ra-
jamisega soovitakse õi-
gustada kortermajade ehi-
tust. Püütakse jätta muljet, 
et arendaja korrastab suu-
re ala, mis senini linnale ei 
sobivat. Praktikast on teada 
hulgaliselt juhtumeid, kus 
arendaja ei realiseeri pla-
neeringus toodud lahendu-
si. Leian, et seni, kuni pole 
selge, kes saab reformima-
ta riigimaa omanikuks, ei 
ole võimalik ka planeerin-
guga edasi minna. Kindlas-
ti tuleb planeeringu keh-
testamisel määrata kind-
laks etapilisus selliselt, et 
veekogu rajamine toimuks 
enne hoonetele kasutuslu-
bade väljastamist.”

Elva linnamajandusosa-
konna juhataja Kalev Kepp 
kinnitas, et aruanne oli esi-
mene samm detailplanee-
ringu menetlemisel ja on 
üleval ka linna kodulehel, 
kust seda on võimalik lei-
da märksõnade abil otsin-
gunuppu kasutades. Detail-
planeeringu lahendusi ha-
katakse arutama järgmis-
tel aruteludel.

Oja tänava rahvas on uute 
kortermajade vastu

Korteri-
ühistutele 
räägiti energia-
säästust

Eesti Korteriühistu-
te Liidu (EKÜL) Tartu ja 
Jõgeva ühine büroo kor-
raldas kolmapäeval El-
va matkakeskuses info-
päeva korteriühistute-
le, kus räägiti energia-
säästuvõimalustest kor-
teriühistutele nii säästu-
spetsialistide kui ka ehi-
taja seisukohalt. Infot 
jagasid ja vastasid küsi-
mustele Elva Varahaldu-
se, Küttemaailma, Ter-
mopildi ja Vennad Ehi-
tuse spetsialistid.

EKÜLi Tartu büroo 
uue juhataja, oktoob-
ri algusest ametis ole-
va Tiina Laasi sõnul on 
EKÜL laiendamas tege-
vust just väiksemates-
se kohtadesse, kus ehk 
korteriühistud ei ole 
veel nii tugevad ja va-
jaksid rohkem abi ja in-
fot. Jaanuaris on Tar-
tu bürool plaanis tulla 
Elvasse rääkima korte-
riühistute asutamisest, 
uutest seadustest ja raa-
matupidamisest. 

EPP

Keskkonnamõjude hindaja soovitas arendajal üheksa maja asemel piirduda seitsmega. Elanikud ei tahaks aga 
oma kodurajooni üldse kortermaju. Allikas: Elva linnavalitsus
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LÜHIDALT

TEADE

Elva haigla sai eel-
misel nädalal sot-
siaalministeeriumist 
rõõmustava teate – 
haigla poolt koosta-
tud ja linnavalitsu-
ses heaks kiidetud 
haigla juurdeehituse 
projekt sai positiivse 
hinnangu.

Peeter Laasik, Elva haigla 
juht

Sellega on haigla juur-
deehituse projekt läbinud 
põhivooru ja meil on kõik 
eeldused järgmisel aastal 
alustada ehitusega. See on 
iseenesest väga hea uudis ja 
võib loota, et Euroopa Liidu 
rahad hakkavad jõudma ka 
väiksemate haiglateni. Kui 
EL eelmise perioodi sel-
geks eelistuseks olid suu-
red haiglad, kus on palju 
kõrgtehnoloogiat, siis sel-
le perioodi eelistuseks on 
hooldusravi ja hoolekande 
teenus, mida osutavad suu-
remas osas just väiksemad 
haiglad. Tartumaal on suur 
osa sellest teenusest koon-
dumas just Elva haiglas-
se. Seega on Sotsiaalminis-
teeriumi otsus väga õige ja 
hea uudis nii patsientide-
le kui ka haigla töötajatele. 
Kahjuks kaasneb selle pro-
jektiga ka mitu aga.

Käesoleva aasta alguses, 
kui alustasime tööd juurde-
ehituse projekti kallal, oli 

Eesti tervishoiu rahastami-
ne hoopis teises seisus.

Eelmine aasta oli Elva 
haiglale küllaltki edukas – 
tugevdasime meie rehabi-
litatsioonimeeskonda, tee-
nuse maht suurenes tundu-
valt, meie kollektiivi lisan-
dus noori spetsialiste jne. 
Selle aasta algusest pea-
le on aga kõiki haiglaid ta-
banud üks kärpimine teise 
järel: rehabilitatsiooni tee-
nuste mahtu vähendati üle 
Eesti ligi 50 protsenti; ke-
vadel pikendas haigekassa 

järjekordi, kuna haigekassa 
selle aasta eelarve oli defit-
siidis; lisaks on selle näda-
la esmaspäevast haigekas-
sa hindu 6 protsenti vähen-
datud. Loomulikult on El-
va haigla pidanud sellele 
reageerima ja on vähenda-
nud inimeste koormust, in-
vesteeringutest ei ole enam 
juttugi, remonti saab teha 
ainult hädapäraselt. Kõik 
selle nimel, et majandus-
krahh kuidagi üle elada ja 
kui vähegi võimalik, siis 
säilitada personal.

Samas on Euroopa Liidu 
projektide juures alati vaja-
lik omafinantseering. Prae-
gusel tervishoiu rahastami-
se vähendamise ajal on rii-
gi poolt haiglatele omafi-
nantseeringuks määratud 
32 protsenti! Kui eelmise 
aasta haigla tulemi põh-
jal oli veel laenu ning lin-
na toel mõeldav selle pro-
jekti rahastamine, siis selle 
aasta rahastamist arvesta-
des on haiglal sellise raha 
leidmine väga raske. Haig-
la on võimeline sisuliselt 
ainult oma tegevuskulusid 
katma, aga mitte investee-
rima.

Projektiga edasi mine-
kuks on vaja osapooltega 
maha istuda ja läbi kaalu-
da kõik võimalused. Elva 
linnale on see projekt vä-
ga oluline, kuna tänu uuele 
juurdeehitusele hakkavad 
elvalased saama nii hoo-

lekande kui ka hooldusra-
vi teenuseid oma linnast 
kaasaegsetes tingimustes. 
Just need teenused peavad 
olema inimestele võimali-
kult elukohajärgselt kätte-
saadavad.

Loomulikult on ka oma-
valitsustel riigi poolt teh-
tud kärbete tõttu kitsas. 
Kuid just EL projektide 
kaasrahastamiseks on Elva 
linn hoidnud konservatiiv-
set eelarve poliitikat.

Haiglate seas on kaas-
rahastamise määr 32 prot-
senti tekitanud suurt vas-
tuseisu juba üle poole aas-
ta. Oli ju suurtel haigla-
tel eelmises EL rahastami-
se perioodil omafinantsee-
ringu määraks kõigest 15 
protsenti!

Miks on riik määranud 
väiksematele haiglatele 
suurema omafinantseerin-
gu määra? Kas tõesti olid 
suured haiglad kehvemal 
järjel, et nende omafinant-
seeringu määr oli väik-
sem? Kindlasti mitte. Kuid 
olgu selle minevikuga kui-
das oli... Kõige halvem tu-
lemus, mis juhtuda võib, 
on see, et Elva haiglal jää-
vad EL rahad kasutamata, 
kuna omafinantseeringuks 
raha ei leita.

Sellise halva lahendu-
se vältimiseks peab haigla 
koos linnavalitsusega läbi 
kaaluma kõik võimalused.

Haigla juurdeehitus sõltub 
omaosalusest

17.11 otsustati:
Anda välja kirjalik 

nõusolek ühisveevärgi 
ja -kanalisatsiooni liitu-
misrajatise väljaehitami-
seks Nõmme tn 10, Nõm-
me tn 15, Nõmme tn 25, 
Jaan Kärneri tn 11, Jaan 
Kärneri tn 22, Valga mnt 
13a, Valga mnt 22, Nur-
me tn 16, Kruusa tn 35.

Määrata lapse sünni-
toetus Marin Jõgile.

Sõlmida Elva Kom-
munaal Grupp OÜ-ga 
töövõtuleping jõulukuu-
se transportimiseks, pai-
galdamiseks ja mahavõt-
miseks; E.R.T. ELEKTER 
OÜ-ga töövõtuleping jõu-
lukaunistuste paigalda-
miseks; Tartu Mööbliko-
da OÜ-ga töövõtulepin-
gu lisa täiendava mööbli 
valmistamiseks lasteaiale 
Murumuna.

Täpsustada Elva 
linna 2009. aasta eel-
arve kulude kasutami-
ne linnavalitsuses ja hal-
latavates asutustes kuni 
31.12.2009.

Anda Valga mnt 5 de-
tailplaneeringulahendu-
sele seisukohad; raieluba 
Käo tee 22 kinnistu ees 
Käo tee tänava maal kas-
vava ühe kasepuu raiumi-
seks.

Kinnitada Elva Las-
teaia Õnneseen hooleko-
gu koosseis.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Elva lin-
na omandis olevale maa-
le isikliku kasutusõigu-
se seadmine Eesti Ener-
gia Jaotusvõrk OÜ kasuks 
aadressiga Põllu tn 23 ja 
Palu tee (tee 2).

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG

Üks aastaring on taas 
kord ümber saanud ning 
aeg on teha teoks aas-
ta jooksul mõeldud mõt-
ted, kui leidsime, et meie 
keskel elab mitu inimest, 
kes väärivad oma vae-
va ja tööga, oma elutöö-
ga kogukonna tähelepa-
nu. Elva linna kodulehel 
on üldinfo rubriigi all nä-
ha kõigi preemiate ja au-
nimetuste statuudid ja 
esitamisnõuded: http://
w w w.e l v a .e e / i nde x .
php?page=8&.

Täpsemat teavet saab 
telefonil 730 9880 Terje 
Põlgast.

Aukodanik
Aukodaniku nimetus 

omistatakse üksikisiku-
tele Elva linnale osuta-
tud teenete eest või lin-
napoolse erilise austus-
avaldusena. 

Ettepaneku aukodani-
ku aunimetuse omistami-
seks võivad esitada linna-
kodanikud, linnavoliko-
gu komisjonid, linnava-
litsus ning linna asutu-
sed ja ettevõtjad.

Vabas vormis ettepa-
nek aukodaniku aunime-
tuse omistamiseks esita-
takse Elva Linnavalitsu-
sele või Elva Linnavoli-
kogule iga aasta 1. det-
sembriks. Ettepanekus 
näidatakse, milliste tee-
nete eest taotletakse esi-
tatud kandidaadile auko-
daniku aunimetust.

Teenetemärk
Elva linna autasu, mis 

antakse üksikisikutele 
austusavaldusena Elva 
linnale osutatud silma-
paistvate teenete eest.

Taotlusi teenetemärgi 
andmiseks võivad esitada 
linnavolikogu komisjo-
nid, linnavolikogu ja lin-
navalitsuse liikmed, lin-
nakodanikud, linna asu-
tused ja ettevõtjad.

Taotlused esitatakse 
kirjalikult linnavalitsu-
sele iga aasta 1. detsemb-
riks.

Elva Kultuuripreemia
Elva linna kultuuri-, 

hariduse- ja spordielus 
kõige enam silma paist-
nud projektile, isiku-
le, kollektiivile, seltsile, 
sündmusele, trükisele või 
teosele.

Kultuuripreemia kan-
didaate võivad esitada 
kollektiivid, linnakodani-
kud ning linna asutused, 
ettevõtjad, linnavolikogu 
komisjonid, linnavoliko-
gu ja linnavalitsuse liik-
med.

Kultuuripreemia kan-
didaatide nimed, eluloo-
andmed ning teenete ja 
edusammude tutvustu-
sed esitatakse vabas vor-
mis kirjalikult linnavalit-
susele või linnavolikogu-
le iga aasta 1. detsemb-
riks.

Elva LV

Kandidaatide esitamise tähtaeg 
on 1. detsember

Valitsus kinnitas nel ja-
päevasel istungil 2010. 
aasta töötus kind lus tus-
makse määrad senisel 
4,2 protsendi tasemel.

Töötajale kehtiv mak-

semäär on tänavu 1. au-
gustist 2,8 protsenti ja 
tööandjale kehtiv määr 
1,4 protsenti. 

BNS

Töötuskindlustusmakse 
määr ei muutu

Investeeringutest 
ei ole enam 
juttugi, remonti 
saab teha ainult 
hädapäraselt.

PARADOKS Euroraha on, kuid raha napib omaosaluseks
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Tahaks püramiide näha...

Kes ei teaks Jaan 
Laksi? Aga kas tun-
nete ka Jaan-Heldur 
Laksi?

Sirje Veldi

Teid tunnevad El-
vas kõik tänu sellele, 
et olete nii pikalt siin 
töötanud ja tegutse-
nud. Kas olete ka põli-
ne elvalane?

Ma ei ole päris elva-
lane, küll aga siit lähe-
dalt. Minu lapsepõlveko-
du oli Pühastes. Seal on 
meil maakodu, kus elab 
praegu minu vanem tütar 
Reelika. Meil oli selline vä-
ga eestimeelne kodu, eri-
ti ema poolt, kes meid sel-
les vaimus kasvatas. Isa oli 
mul olnud sõjavang ja nagu 
kartis sellest väga rääkida.

Teil on üsna omapä-
rane nimi – Jaan-Hel-
dur. Kas see on teie 
pere traditsioon?

Ei tea, ilmselt sellepä-
rast, et kaks Jaan Laksi olid 
juba olemas – onu ja vana-
onu. Oleks liiga palju Jaa-
ne saanud, siis mulle pandi 
Heldur lisaks. Eks see teine 
nimi on ainult passis. Pal-
jud ei teagi, et mul ka tei-
ne nimi on.

Tüdrukud tahavad 
lapsena saada näitle-
jaks, lauljaks, arstiks 
või õpetajaks, poisid 
kosmonaudiks või vä-
hemalt lendurikski. 
Kelleks teie tahtsite 
saada?

Mäletan, et kui ükskord 
koos teise poisiga koolis 
nurgas seisime, siis aruta-
sime, jah, et suurena võiks 
hakata lenduriks. Lendurit 
minust ei saanud, kuid len-
nukit olen saanud natuke 
juhtida küll. Sõjaväes, ma 
olin ju lennuväes Moskva 
lähedal. Seal usaldati na-
tukeseks ajaks lennukirool 
ka minu kätte, piloot istus 
kõrval. No ega seal mida-
gi rasket ei olnud – õhus ju 
ühtegi teist vastu ei sõida 
ja puid ka ees ei ole...

Õppisite maaparan-
dust, aga sai teist hoo-
pis teemeister?

Keskkoolis huvitas mind 
ka filosoofia. Lõpetasin 
Tartu 5. Keskkooli, mis 
oli tollal väga kõva sõna. 
Seal õpetasid paljud sel-
lised õpetajad, kes olid ka 
ülikoolis õppejõud olnud. 
Kaks kooli oli Tartus tol-
lal väga tugevad – 1. ja 5. 
keskkool. Oleksin võinud 
minna õppima ka keemiat, 
aga seda ma ei tahtnud, õp-
pisin EPAs maaparandust, 
aga ei lõpetanud – sõjavä-
gi tuli vahele ja pärast seda 
läksin juba Tartusse tööle. 
Kui Helmi Tomingas mind 
Elva kommunaalettevõt-
tesse tööle võttis, siis naab-
rimees ütles, et no kui sa 
seal aasta vastu pead, siis 
on hästi. Vedasime kihla. 
Pidasin vastu natuke roh-
kemgi ja konjak oli minu. 
Tomingas oli väga autori-
taarne, kuid minul temaga 
konflikte ei olnud. Praegu-
ses firmas olen 1974. aas-
tast, viimased paar aastat 

teemeistrina.
Siis peab selles töös 

olema ikka midagi sel-
list, mis kinni hoiab?

Jah, töö on huvitav ja 
mitmekesine ja oled ise-
seisev, planeerid ise oma 
tööd, mis ei olegi nii väike 
asi. Ei ole palju sellist laua 
taga istumist ja ükski päev 
ei ole teisega täpselt ühte-
moodi. Töö ise ka muutub, 
sest tulevad uued materja-
lid, masinad ja tehnoloo-
giad.

Teedeehitus meie 
kliimas on vist paras 
raketiteadus?

Ei tea, praegu on juba ka 
Eestis päris korralikult ehi-
tatud teid. Võrreldes Nõu-
kogude ajaga on teede ehi-
tuses ikka palju teistmoo-
di. Aga meie kliima on ikka 
väga muutlik, siin hea tee 
kaua ei püsi. On nii Soo-
mest kui Saksamaalt käi-
dud snitti võtmas, ei mi-
dagi. Ega meil see pluss- ja 
miinuskraadide pidev va-
heldumine teedele hea ei 
ole.

Küllap on tulnud et-
te päris toredaid juh-
tumeid?

Ja ikka on juhtunud, iga-
suguseid asju. Ei tea, kas 
neid tasub siin kirja pan-
na. No kord saadeti mehed 
välja kraave kaevama. Näi-
dati päeva töönorm kät-
te, et sellest postist selleni. 
Ühele mehele öeldi, et sina 
pead kaevama sinnani, kus 
too kass praegu istub. Eks 
mees kasutas juhust ja tegi 
päev otsa kõike muud. Õh-
tul küsib ülevaataja, et sa 
polegi midagi teinud. Mees 
polnud ka suu peale kuk-
kunud, ütles, et kass läks 
ära ja ma ei osanud enam 
kuskile kaevata.

Teine vahva lugu oli mul 
lastega. Nad käisid vahel 
tööl kaasas, et näha mis 
tööd ma teen. Meil oli üks 
Rebase nimeline, kes prae-
gugi elab Tilga külas. Ütle-
sin, et Rebase saadame sin-
na... Reelika, kes oli siis nii 
4-5 aastane, uuris kohe, et 
oi, kas teil on tööl rebane? 
No on jah. Punane? Jah, 
täitsa punane. Oli tõesti 

juhuslikult parteilane ka. 
Tüdruk oli suures vaimus-
tuses, et isal on selline põ-
nev töökoht, kus töötab re-
bane – punane ja puha... 
Kui ta siis selle rebase ära 
nägi, oli suht pettunud...

Millega te siis te-
gelete, kui parasjagu 
tööd ei tee?

Ikka töötan. Minu isal 
oli ka juba põhimõte, et 
kõik tuleb ise teha, ise põl-
lud harida... Ajad muutu-
vad ja vahel mõtled, et ei 
tahaks niipalju enam ra-
beleda, aga päris moluta-
da mulle ka ei meeldi. Ku-
nagi andis meile ülikoolis 
loenguid Fred Jüssi. Keegi 
kutsus teda kord sauna ehi-
tama. Jüssi ütles, et ei saa 
tulla, olen selle päeva juba 
ära lubanud. Küsiti, et mis, 
kellele sa oled lubanud, et 
mis võiks olla sauna ehita-
misest tähtsam?! Jüssi üt-
les, et lubasin selle päe-
va endale, molutamiseks. 
Käin ka kalal ja loen üs-
na palju raamatuid. Mind 
huvitab ajalugu, eluloo- ja 
ka kunstiraamatud. Het-
kel loen Avo Sisaski “Eba-
tavalisi seoseid”. Raamatus 
on mälestusi Rõngu kan-
dist. Ikka on huvitav luge-
da omakandi inimestest.

Kas oskate kõiki töid 
või on midagi, millega 
hakkama ei saa?

Seni olen kõigega hak-
kama saanud. Isa oli mul 
kõva masinamees, sealt 
on ka mul masinate vas-
tu huvi. Kõikide masinate-
ga olen sõitnud, ainult he-
likopterit pole juhtinud. Ja 
siis on mul kodus üks ve-
ne-aegne, 1953. aastast pä-
rit Ivan-Villis. Seda olen ju-
ba aastaid putitanud, oleks 
isu see kokku panna – poiss 
on ka juba tõsiselt abis.

Kuidas peate sünni-
päevi, kuidas juube-
leid?

Ei peagi tavaliselt. See-
kord sõidame abikaasa-
ga kahekesi selleks näda-
laks soojale maale. Olen 
muidu üsna palju reisinud, 
aga Egiptusesse lähen es-
makordselt. Võtaks aega ja 
vaataks püramiidid üle.

JUUBILAR Teemeister Jaan-Heldur Laks

Jaan-Heldur Laks joob pühapäeval, oma 60. juubelil 
koos abikaasaga šampust väga romantilises kohas – 
Egiptuses, taustaks püramiidid. Foto: Milvi Kapaun
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 Linnapea Aare 
Anderson esitas voliko-
gule oma meeskonna: 
abilinnapea Kunnar 
Jürgenson, maanõunik 
Evelin Mugu, haridus- 
ja kultuurinõunik Mari 
Novožilova, sotsiaal- ja 
tervishoiunõunik Alo 
Rebane. Linnavalitsuse 
viis liiget kinnitati 13 
poolthäälega.

 Elva Perekeskus kut-
sus külla Elva Naisselt-
si. Kohtumisel leiti oma 
tegevustes ühiseid joo-
ni ja oldi ühel meelel, 
et võib ka midagi koos 
läbi viia.

 Elva Tarbijate Ühistu 
avas taas ühe renovee-
ritud kaupluse. Rannu 
pood on nüüd täiesti 
võrreldav väikelinnade 
moodsate kauplustega. 

 Elva kaubamajas 
maksis FA roll-on deo-
dorant ainult 11 krooni.

10 AASTAT

Kunstisalongi Art 
Decor perenai-
ne Merike Ambre 
on kunstihuviliste 
sümpaatia võitnud 
oma mere-, maasti-
ku-, lille- ja loodus-
maalidega.

Milvi Kapaun

Päikeseta, rusuvalt hä-
maral sügisel pani kunst-
nik Merike Ambre oma 
Kesk tänava ateljees näi-
tusmüügiks välja helged 
ja rõõmsameelsed muu-
mi-, lille- ja liblikamaa-
lid. Osa pastelltehnikas 
valminud töödest maalis 
kunstnik Elva väikelaste-
kodu kaunistamiseks tä-
navu suvel, suurem osa 
piltidest said valmis kuu 
jooksul enne näituse ava-
mist. Muumitegelased il-
musid kunstniku loomin-
gusse mõni aasta tagasi, 
liblikad veidi hiljem.

“Üks inimene tellis mi-
nult lapsele kinkimiseks 
muumitrolli pildi. Ma pol-
nud varem seda teinud, 
mõtlesin, et ei tea, kui-
das välja tuleb,” meenu-
tas Ambre muumipiltide 
maalimise algust. “Õr-
nalt alustasin... Võti on 
selles, et pead imeõrnalt 
seda tegema, et pehmus 
ja ümarus välja tuleks.”

Ümarate ja pehme-
te trollidepere tegelas-
te maalimiseks ideaal-
selt sobiv pastelltehnika 
sametine ja õrn võlu mõ-
jub sama lummavalt ka 
realistlikel liblikamaali-
del. Imelisi tiivamustreid 
õppis kunstnik maalima 
loodusraamatute fotode 
järgi.

“Vaatasin liblikaid esi-
algu loodusraamatutest, 
kuidas need jooned tii-
badel jooksevad. Õppisin 
selle järgi neid maalima. 
Inimaju ei suudagi selli-
seid põnevaid mustreid ja 
värve välja mõelda, nagu 
nad looduses on,” rääkis 
viimaste liblikamaalide 
tiivamustrite värvikom-
binatsioonide loomisel 
juba ka oma fantaasialen-
du kasutanud Ambre.

Näituse avaõhtul plaa-
dilt kõlanud iiri rahva-
muusika saatel väljapa-
neku armsaid ja imelisi 

olevusi uudistanud küla-
lised pidasid nähtut üks-
meelselt kunstikuu soo-
jemaks, helgemaks ja 
rõõmsameelsemaks väl-
japanekuks. Rahulolev 
oli ka kunstnik ise.

“Võib-olla olen lihtsa-
meelne, aga usun jätku-
valt, et ilu suudab maa-
ilma paremaks teha,” 
rääkis Ambre. “Maali-
da muumisid ja liblikaid 
– see on puhas rõõm! Ma 
lausa naudin seda, tuju 
läheb kohe helgeks. Sel-
lel näitusel on mul kõige 
helgem tunne üldse, mi-
da olen oma näituste ava-
mistel kogenud. See au-
ra ja õhkkond on nii rõõ-
mus, helge, hubane.”

Merike Ambre muumi- 
ja lillepildid kaunistavad 
peagi ka valmiva Muru-
muna lasteaia juurdeehi-
tuse fuajeed.

“Tegin Merikesele et-
tepaneku need armsad 
pildid üles seada ka Mu-
rumunas, kuhu nad ime-
hästi sobivad,” rääkis lin-
navalitsuse jurist Salle 
Ritso. “Piltide eksponee-
rimiseks on avaras fua-
jees olemas siinid ja vas-
tav valgustus.”

Lillemaalid, muumi-
pere ja nende sõprade 
pildid maksavad olene-
valt suurusest 650 kuni 
850 krooni, moodsasse 
interjööri hästisobivate 
liblikamaalide eest tuleb 
maksta 1500 kuni 1700 
krooni. 

Merike Ambre maali-
de näitusmüük “Muumid, 
lilled ja liblikad” on kuns-
tisalongis avatud aasta 
lõpuni.

Merike Ambre ateljees on muumide, 
lillede ja liblikate aeg

Merili Kõrgesaar (paremalt) ja Vaike Leppoja Merike 
Ambre kunstiringist on juhendaja armsast värvikast 
suunamuutusest tema loomingus vaimustuses. 
Fotod: Milvi Kapaun

Merike Ambre täiendas 
muumipere tiivulise 
muumi-ingliga.
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Elva 2009. aasta lah-
tised meistrivõistlused 
orienteerumises toimusid 
14. novembril Rõngu vallas 
Lapetukmel. Kaheksas va-
nuseklassis oli võistlemas 
kokku kaheksateist orien-
teerujat. Põhiklassides olid 
ka tänavu parimad eelmise 
aasta võitjad Martti Mikk 
Rannust ja Eesti koondi-
se liige tartlanna Merike 
Vanjuk.

Martti Mikk võitis tei-
se koha saanud elvalast 
Kalev Ermitsat ligi 9 mi-
nutiga. Naiste konkurent-
sis oli esikohaheitlus tihe-
dam – teiseks tulnud Üle-
nurme valla võistleja Jana 
Kink kaotas Vanjukile vaid 
poole minutiga. Järgne-
sid kolm elvalannat Marili 
Zimmermann, Karmen Al-
nek ja Kristi Alnek.

Esikoha võitsid Margret 
Zimmermann N16, Aino 
Koser N50, Jüri Zimmer-
mann M50 ja Kaido Raidla 
M40 vanuseklassides. N40 
võistlusklassis tõid Elvasse 
kaksikvõidu Airi Alnek ja 
Ingrid Ranna. 

EPP

Jalgrattakrosside 
karikavõistlussarja 
Sügis 2009 kokku-
võttes võitsid Tar-
tu Ülikooli Akadee-
milise Spordiklu-
bi ratturid 21 ka-
rikat, mis on hoo-
ajale punkti pane-
kuks lausa supertu-
lemus.

Jüri Kalmus, treener

Seitsmeetapilise kros-
sidesarja esimene osa-
võistlus toimus 27. sep-
tembril Sindis, viimane 
sõideti 18. oktoobril El-
vas. Karikasarja kokku-
võttes läks arvesse neli 
paremat sõitu.

M-Eliit klassis oli kin-
del võitja tänavune Ees-
ti meister olümpiakrossis 
ja Euroopa meistrivõist-
luste pronksmedalioma-
nik mägirattamaratonis 
Caspar Austa. Sarja üld-
võitja karikaga kaasneb 
traditsiooniliselt ka Lau-
ri Ausi nimeline ränd-
karikas. Kahjuks on aga 
see ilus karikas juba mõ-
ned aastad tagasi endis-
te võitjate poolt kaduma 
lastud minna ning siiani 
pole suudetud seda üles 
leida. Keegi teisi rattu-
reid mitteaustav jalgrat-
tur pole seda lihtsalt ta-
gastanud ja seetõttu jäi 
see Austale juba mitmen-
dat korda üle andmata. 
Kolmanda koha karika 
tõi ära Rainer Põvvat.

N-Eliit klassis võitis 
Maarja Kuuskvere teise 
koha. Sedakorda pidi el-
valanna tunnistama Ote-
pää Audentese spordi-
kooli ratturi, N-18 klassi 
neiu Liisi Risti paremust. 
U-23 klassis näitas koha-
ti väga head sõitu Gab-
riel Leppik, konkureeri-
des isegi eliitklassi mees-
tega. Gabriel tõi Elvasse 
oma vanuseastme võit-
jakarika ja Sigvard Kuke 
nimelise rändkarika. Kol-
manda koha karika sai 
Illar Lood. 

M-18 klassis jäi Rau-

no Miilmann kuuendaks. 
Esikoha võttis Sten Sarv 
klubist CFC. N-18 klas-
sis sai teise koha Kat-
rin Kütt. Võitis Daisi Rist 
Otepää Audentese spor-
dikoolist.

M-16 klassis esiküm-
nesse TÜASK ratturitest 
keegi ei sõitnud. Henry 
Rebane oli 11., Margo 
Tamm 13. ja Maikel 
Kuusma 15. Esikoha või-
tis selle aasta parim M-16 
klassi jalgrattur Timmo 
Jeret Pärnu Kalevi spor-
dikoolist. N-16 klassis 
tõi võitjakarika meie klu-
bisse Karin Redi. Tema-
le kuulus ka Grete Treieri 
rändkarikas, mis jääb 
nüüd aastaks hoiule Kari-
ni auhinnakappi.

M-14 klassis sõitsid 
TÜASK noored ratturid 
välja kolmikvõidu. Üle-
kaalukalt oli parim Silver 
Mäoma, kes võitis kõik 
neli arvesseminevat etap-
pi. Silverile kuulus ka Al-
lan Orase nimeline ränd-
karikas, mille esimeseks 
võitjaks 2001. aastal oli 
praegune profirattur Ta-
nel Kangert. Teise koha 
sai Vahur Vahtra, kolmas 
oli Kaarel Redi. N-14 klas-
sis kordasid poiste saavu-
tust ka tütarlapsed. Võit-
jakarika ja Maaris Meieri 
nimelise rändkarika sai 
Sirje Lepik, teine oli Mar-
got Oinus ja kolmas Mae 
Lang.

M-12 klassis käis krossi-
rajal kõige rohkem sõit-
jaid, ligi kuuskümmend 
noort. Väga tihedas kon-
kurentsis sõitsid tublilt 
Georg Kõivumägi, Siim 
Lepik ja Reino Kaldvee, 
kes saavutasid vastavalt 
kolmanda, neljanda ja 
viienda koha. N-12 klas-
sis sai Mae Langi 10-aas-
tane õde Kärt 5. koha.

Sen 2 klassis võttis 
sarja üldvõitja karika sel-
lel aastal krossirajal eriti 
häid sõite teinud Urmo ja 
Ardy isa Urmas Utar. Sen 
3 klassis sai teise koha El-
va Triatloni peakorralda-
ja Andres Kübar.

TÜASK ratturite supertulemus Elva meistrivõistlused 
orienteerumises

15. novembril toimus 
Tartus rahvusvaheline 
judoturniir teeneka judo-
mehe Kaimu Keeraku mä-
lestuseks, mille raames 
selgitati ka Eesti abso-
luutkaalu meistrid. Päev 
varem toimus laste judo-
päev, kus Eesti suurimal 
laste judovõistlusel osa-
les 609 noort sportlast. 
Elva judokad medalikoh-
ti ei võitnud. Karl-Ernst 
Saal ja Pärt Laas olid mõ-
lemad oma kehakaaludes 
üheksandad.

Esikoha tõi Elvasse 
meeste turniirilt Tevol 
Tamm kuni 60 kg kaalu-
kategoorias, alistades fi-
naalis valgevenelase Ja-
nek Kutnii. Kehakaalus 
kuni 73 kg kordus Ees-
ti meistrivõistluste fi-

naal, kus kohtusid klu-
bi- ja treeningkaaslased 
Künter Rothberg ja Mar-
tin Järveoja. Ka seekord 
kuulus võit Rothbergile, 
Järveoja sai hõbeda.

28. novembril on jälle-
gi judohuvilistel põhjust 
A. Le Coqi spordimajja 
tulla. Toimuvad Eesti ka-
rikavõistlused, kus Tar-
tu DO korraldamas ja ka 
tiitlit kaitsmas. Võistluse-
ga kulmineerub ka Tar-
tust alguse saanud Ees-
ti judo 40. sünnipäeva 
tähistamine. Kõik endi-
sed ja praegused judokad 
ning abilised on oodatud 
restoranis Atlantis. Lä-
hem teave www.judo.ee

Evelin Pihlak, 
treener

Medaleid Keeraku turniirilt

Ilu- ja rühmvõimlejad 
alustasid võistlushooaega 
15. novembril Viljandis 
Eesti karikavõistlustega 
vahendikavades. Laste B 
klassis võistelnud SK Airi 
rühm Kullaketrajad (Kar-
men Orlovski, Helena Aja-
ots, Kristel Roose, Violetta 
Mägi, Liis Kaaver, Kärt Kur-
vits) valmistus koos treener 
Tatjana Joosepiga võistlus-
teks väga tõsiselt ning tule-
museks nopiti üheksa võist-
konna hulgas 16,45 punkti-
ga esikoht. Teise koha saa-
nud VK Janika Tartu sai 
hindepunkte kokku 16,40. 
Kolmas oli 16,30 punktiga 
VK Rütmika I.

Tänavu mini vanuse-
klassist laste B klassi siir-
dunud Elva rühm Päikese-
lapsed (Therese Klaus, Sirja 
Loktev, Stella Eileen Päid, 
Laura-Laurelia Põlgast, Jo-
hanna Mägi, Kristiina Kütt) 
võistlesid esimest korda rõn-
gakavaga. Kahjuks võistlus-

te ajaks üks laps haigestus 
ning viieliikmelisena osale-
nud võimlemisrühm kaotas 
sellega võistlusmäärustiku 
järgi 0,5 punkti, kuid saa-
vutas siiski tubli 6. koha.

Elva tüdrukud Noella-
Madleen Pärn ja Reelika Jõ-
gi võistlesid noorte A klas-
sis VK Janika Balance võist-
konna koosseisus, kes saa-
vutas rõngakavas viie rüh-

ma hulgas 16,85 punkti-
ga teise koha. Võitis Tallin-
na võimlemisklubi Piruett 
rühm Vihmapiisad 17,35 
punktiga. 

EPP

Kullaketrajad võitsid esikoha

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss laupäeval 
postkastis ei ole, andke sellest toimetusele 

teada tel. 730 9899 (E-N) või e-mail 
epoiss@kodu.ee

 N40 võistlusklassi parim Airi Alnek kontrollpunktis. Foto: erakogu

Eesti karikavõistlustel esikohale tulnud võimlemisrühm Kullaketrajad tuli Elva keva-
disel võimlemisfestivalil linna meistriks. Vasakult Kärt Kurvits, Kristel Roose, Violetta 
Mägi, Helena Ajaots, Karmen Orlovski ja Liis Kaaver. Foto: arhiiv

Valitsus otsustas nelja-
päeval eraldada sotsiaal-
ministeeriumile 20 miljo-
nit krooni riskirühmade-
le seagripivaktsiini ostmi-
seks. Sotsiaalministeerium 
taotles reservist 45 miljoni 
krooni eraldamist.

Esimese prioriteedina 
määratletud riski- ja siht-
rühmadesse kuulub hin-
nanguliselt kuni 300 000 
inimest, sealhulgas umbes 
15 000 lapseootel naist, 115 
000 poole- kuni seitsmeaas-

tast last, ligi 20 000 pat-
sientidega otseses kokku-
puutes tervise- ja hoolekan-
desüsteemi töötajat, umbes 
141 000 kroonilist kopsu-, 
südame-, neerude või ai-
nevahetussüsteemi haigust 
põdevat inimest vanuses 8-
64 eluaastat ning 9000 im-
muunpuudulikkusega ini-
mest.

Sotsiaalministeeriumi ja 
ravimitootjate Eesti esin-
dajate senistel kohtumis-
tel saadud info järgi on ühe 

A(H1N1) vastase vaktsiini 
0,5 ml doosi hind kuni 150 
krooni, sisaldades nii tar-
vikuid kui ka logistikaku-
lusid. Vaktsineerimine on 
vabatahlik. Kui prioriteet-
sete riskirühmade seas on 
huvi väiksem, saab järk-jär-
gult alustada teiste rühma-
de vaktsineerimisega. Tõe-
näoliselt jõuab seagripi-
vaktsiin Eestisse detsembri 
esimeses pooles ja riskirüh-
made vaktsineerimine al-
gab detsembri keskel. BNS

Valitsus andis seagripivaktsiini ostuks 20 miljonit

Foto: internet
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Ostan vanavara postkaardist 
mööblini, kulda ja hõbedat. 504 
5909

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa puitbrikett, kütteklots. 
Vedu tasuta. 528 9398

Müüa kuivi kütteklotse. 40L 27.- 
Vedu tasuta. 501 0753

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Müüa pikad ja tükeldatud küt-
tepinnud. 5399 9140

Müüa tükeldatud kase kütte-
pinnud koos veoga. 501 0361

Küttepuu (kuiv lepp). 513 2927

Müüa sise- ja välisvoodrilau-
da al. 100kr/m². Musta lepa 
saunamaterjal. Hööveldatud 
puitmaterjal. Hööveldus- ja 
saekaatriteenus. Ehituslik sae-
materjal Annikorus. 5664 1191 
info@balticloghouses.ee

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

Ehitusprahi äravedu (kodutehni-
ka). 513 2927

Keevitustööd, ka sumbutajad. 
521 2470

Boilerite puhastamine, paigal-
dus. 5595 1141

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Elektritööd, koduautomaatika, 
san-tehnilised tööd, õhk-soojus-
pumpade müük ja paigaldus. 
www.mano.ee Tel. 520 8970

OÜ Ledin teostab kanalisatsioo-
ni- ja veetrasside ehitustöid. Info: 
504 7318

Korralik 35a mees teeb maalri- 
ja siseviimistlustöid (pahteldus, 
tapeet, värv, parkett), pole jutu-
mees, normaalse hinnaga. 5191 
4845

Üürile anda 2-toal. keskk. korter 
(uus, läbi kahe korruse) Elvas. 
503 2954

Anda üürile 4-toaline mug. krt. 
Rõngus. Tel. 529 1558

Soovin üürida 2-3 toal. korralik-
ku kort. Elvas. 5380 9944

Müüa renoveeritud 3-toaline 
korter Elvas Kirde 1A. Täiendav 
info mob. 529 2508. fotod: City24 
ID: 623731

Müüa 4-toal krt Tartu, Kaunase 
pst 12. Hind 700 000.- Info 5345 
6498

Müüa kinnistud Tartumaa, Nõo 
alevik, Männiku 1-3; 5-14 Hind al 
25kr/m².-. Info 5345 6498

Müüa maja Elva kesklinnas. Tel. 
5622 9972

6 väga armsat elujõulist orvuks 
jäänud kassipoega otsivad to-
redat kodu ja armastavaid pere-
liikmeid. 4 kiisut on mustad ja 2 
mustvalget. Hetkel on nad veel 
väikesed (4 nädalased) ja beebi-
toidul. Emaseid-isaseid on poo-
leks. Armastavad väga hellitusi 
ja nurrmootoriga on kõik korras. 
Kui tunned, et sul oleks mõne aja 
pärast kiisule kodu pakkuda, he-
lista 5656 6155. 

Südamlik kaastunne 
Aivarile ja Mairele peredega 

isa ja vanaisa
JUHAN EBELMANNI

kaotuse puhul.

Mart ja Ain peredega

Teisipäeval andsid 
rae ja ehitusjärelval-
ve esindajad linna-
rahvale ülevaate olu-
korrast linnas.

Sirje Veldi

Küsimustele vastasid 
linnapea Reno Laidre, lin-
namajandusosakonna ju-
hataja Kalev Kepp ja ehi-
tusjärelvalve inseneri esin-
daja Harri Vihalemm. Mee-
leolusid ohjas volikogu esi-
mees Leelo Suidt. Alljärg-
nev on lühikokkuvõtte 
ametnike vastustest.

Mida ehitatakse?
Reno Laidre: Linnas on 

käimas suured ühisveevär-
gi ja -kanalisatsiooni laien-
damise tööd, mille raames 
saavad vahetatud peaae-
gu kõik olemasolevad vee- 
ja kanalisatsioonitorusti-
kud ja laiendatud hulk to-
rustikku ja ehitatud vee- 
ja kanalisatsioonitorusti-
kud nendesse piirkonda-
desse, kus neid täna veel 
ei ole. Reaalsed ehitustööd 
käivad kesklinna pool jõge. 
Kolmes piirkonnas tegut-
sevad kolm firmat. Lõpp-
tähtaeg on 2010. oktoo-
ber, kuid nendega jõutak-
se ilmselt valmis varem. 
Facio sai tähtaja pikendust 
kaks kuud ja lõpetab 9. det-
sembriks, Merko on luba-
nud kaheksale olemasole-
vale brigaadile juurde tuua 
veel kaks ja lõpetada tööd 
märtsis, Water Ser kaevab 
arvatavasti järgmise aasta 
sügiseni.

Probleemid on seo-
tus eelkõige olemasoleva-
te kommunikatsioonidega, 
teede tähistamise, ja täna-
vate pikalt ettefreesimise-
ga. On olnud mitmeid vee- 
ja elektrikatkestusi, mis 
eriti teravalt mõjutas linna 
elu 6.-11. novembrini. To-
rutööde käigus taastatakse 
teed samasuguse kattega, 
nagu seal oli varem. Kus oli 
korralik asfalt, sinna ehita-
takse selline kate ka tagasi. 
Olenevalt ilmastikust taas-
tatakse teed täielikult ke-
vadel.

Käimas on ka Mahlamäe 
ja Peedu projekteerimis-
tööd, mis saavad valmis 
kevadeks. Torutööde tellija 
on aktsiaselts Emajõe Vee-
värk, mis loodi spetsiaal-
selt selleks, et ühtekuulu-
vusfondist raha taotleda. 
Projektil on tellija järelval-
ve, kolmeliikmeline inse-
nerimeeskond, keda juhib 
Harri Vihalemm.

Kuidas korraldab 
linnavalitsus oma ter-
ritooriumil toimuvat 
liikluskorralduste tä-
histust?

Kalev Kepp: Vastavalt 
kaevetööde loale esitab 
töövõtja avalduse Elva lin-
nas kaevetööde läbiviimi-
seks, mille kohustuslik osa 
on liiklusskeem. Praegusel 
hetkel kaevab linnas kolm 
firmat, siis on olnud päris 
suured probleemid liiklus-
korralduse reguleerimise-
ga. Siin on väga palju eri-
nevaid põhjusi ja segadust 
on sellega olnud palju. Tu-
leb tunnistada, et me ei saa 
sellega üldse hakkama.

Kas see on linna-
poolne korraldama-
tus, et ei ole märke?

K.K.: Märgid on ole-
mas, kuid need muutusid 
ebaefektiivseks, kuna neid 
märke nihutati siia-sinna. 
Põhjusi oli nii objektiivseid 
kui subjektiivseid. Asi läks 
kurioosseks. Hommikul 
kontrollisime, et märgid 
on olemas, lõuna ajal läk-
sime – märke ei olnud. Li-
saks olid ümbersõidu mär-
gid keeratud tagurpidi. Me 
ei ole juurdlusorgan, meie 
asi ei ole selgitada, kuhu 
need märgid kadusid.

Millised on liitumis-
tasud? Millised soo-
dustused?

K.K.: Need on kehtesta-
tud volikogu määrusega. 
Need, kellel on vesi ja ka-
nalisatsioon juba olemas, 
ei pea midagi maksma – 
neile tehakse ümberühen-
dus tasuta. Liitumistasu 
vee eest on 1750 krooni ja 
kanalisatsiooni eest 1750. 
Kehtiva ehitusseaduse jär-
gi on krundisisene torusti-
ku ehitus väikeehitus, mil-
lele antakse välja kirjalik 
nõusolek ehk ehitusluba, 
mis maksab 500 krooni. 
Kes soovib nii vett kui ka-
nalisatsiooni, maksab see-
ga 1750+1750+500=4000 
krooni. Mõttekas on ühi-
neda mõlemaga, kuid põ-
himõtteliselt on võimalik 
võtta ka ainult vett või ka-
nalisatsiooni. See protsess 
on natuke keerulisem, sest 
siis tuleb kokku leppida El-
vas parasjagu oleva vee-et-
tevõttega, et kuidas toimub 
teenuse mõõtmine. Praegu 
reeglina ei mõõdeta mitte 
kanalisatsiooni, vaid ainult 
vett, veearvestiga. Keegi ei 
keela koguda reovett paa-
ki ja lasta seda fekaaliauto-
ga ära vedada, kuigi ma ei 
usu, et seda teed väga pal-
jud inimesed lähevad. On 
olnud ka juttu, et aasta pä-
rast kanalisatsioonitrassi-
de valmimist võivad liitu-
mistasud tõusta, nii et soo-
vitav on siiski aasta jooksul 
liituda. Kordades kulukam 
on välja vedada, kui ühine-
da ühiskanalisatsiooniga.

Kas opereerija jääb 
sama, või määratakse 
uus?

K.K.: Keeruline küsi-
mus. Emajõe Veevärgi akt-
sionäride lepingus on kir-
jas, et peale torutööde val-
mimist kuulutatakse väl-
ja konkurss. Samas ütleb 
teine punkt, et juhul kui 
seadused muutuvad, tuleb 
lähtuda seadusest. Praegu-
sel juhul on ühisveevärgi 
ja -kanalisatsiooni seadus 
muutunud ja selle kohaselt 
teeb trasside omanik, kel-
leks antud juhul on Emajõe 
Veevärk, ettepaneku ope-
raatori leidmiseks. Seega 
kaks võimalust – kas tuleb 
konkurss või hakkab ope-
reerima Emajõe Veevärk.

Elektriavariist?
K.K.: Kopp kaablit ei vi-

gastanud, kuid kaevetööd 
olid ilmselt põhjuseks küll. 
Kaevik oli selle koha pealt 
kinni aetud, seda vibreeri-
ti. Väga suure tõenäosuse-
ga oli selle kaabli ja kaevi-
ku vahe üle poole meetri, 
nagu eeskiri ette näeb. Aga 

Elvas on üldse põhjavesi 
kõrgel ja liigniiskuses vajus 
ilmselt pinnast ära. Vibree-
rimisel tekkis hüdrauliline 
löök ja kaabel katkes. See, 
mis järgnes, näitas kät-
te nõrgad kohad. Elva lin-
nas on faktiliselt kõik ala-
jaamade vahelised kaab-
lid dubleeritud ja kui kusa-
gil tekib mingi avarii, siis 
on suur osa linnast võima-
lik ümber lülitada. Aga aeg 
oli suhteliselt ebasoodne, 
elektrikaablid vanad ja re-
servkaablid hakkasid strei-
kima. Avariisid tekkis ise-
gi alajaamades ja teisipäe-
val plahvatas ühe alajaa-
ma fiiber. Kõiki süsteeme 
kontrollitakse praegu üle, 
aga ma ei julge küll öelda, 
et see probleem oleks täna-
seks päevaks lahenenud ja 
midagi sellist enam ei juh-
tu.

Kas vee hinna suh-
tes on võimalik min-
geid mööndusi teha?

R. L.: Linnavalitsus ei 
ole seda lugenud põhjenda-
tuks. Vee piirhinnad keh-
testab volikogu ja reaal-
se vee hinna määrab vee-
operaator, kellel on soovi 

korral võimalik klientide-
le vastu tulla – nad ei ole 
kohustatud tarbijalt võt-
ma maksimumi. Umbes 4 
krooni vee hinnast kogub 
linn investeeringuteks.

Kuidas kooskõlasta-
da liitumist suure vee- 
ja kanalisatsioonisüs-
teemiga, kui meie tras-
sid on madalamal kui 
uued trassid? Kas tu-
leb pump vahele pan-
na?

K.K.: Kes peavad vee 
ja kanalisatsiooniga liitu-
miseks omale välja ehita-
ma pumpla, vabastatakse 
liitumistasust. Mõne ma-
ja pärast ei ole otstarbekas 
hakata viima trassi kaks 
meetrit sügavamale. Mah-
lamäel käib veel projektee-
rimine, aga võin ette luba-
da, et trassid ehitatakse ik-
ka inimeste kõige parema 
teenindamise huvides. Kui 
projekt on olemas, saab 
linnavalitsusest kahtlema-
ta vastuse ja põhjenduse, 
miks näiteks pumpla on 
niimoodi projekteeritud.

Millistest firmadest 
tellida oma krundil 
kaevetööd?

K.K.: Tegemist ei ole 
litsenseeritud tegevusega, 
võid selle kraavi ka ise kae-
vata. Mitmele inimesele on 
teinud korralikult tööd Si-
deehitus. Neid firmasid on 
palju. Ma ei tea Elvas fir-
mat, kes ei oleks hakka-
ma saanud. Ehitusluba tu-
leb niikuinii võtta linnava-
litsusest, kus Margit Kostin 
seletab kõik etapid üksipul-
gi lahti.

Kas maja linnatrassi 
on praegu vara ühen-
dada?

K.K.:Üks asi on liitumis-
leping, teine asi tarbimisle-
ping vee-ettevõttega. Prae-
gusel hetkel pole Facio veel 
töid lõpetanud. Kui trassid 
on kasutamiseks valmis, 
teatame sellest ka ajalehes. 
Siis tuleb pöörduda vee-et-
tevõtte poole, kes paigal-
dab veemõõtja.

Millal antakse käi-
ku Käo ja Järve tänava 
lõpus olev pumpla?

K.K.: Siis, kui valmib Ka-
se ja Käo tänava lõpp. Lõi-
guti ei ühendata.

Kas Mahlamäe piir-
konnas saavad kõik 
võimaluse ühineda ka-
nalisatsiooniga?

K.K.: Praegu on vaidlus-
alused kolm viimast ma-
ja Mahlamäe tänaval, kõik 
ülejäänud saavad ühineda, 
skeemid on paigas.

Kui olemasolev ka-
nalisatsioonitrass kul-
geb praegusega võr-
reldes hoopis teiselt 
poolt, kes siis ühine-
mise kinni maksab?

K.K.: Ühendatakse üm-
ber tasuta. Neil, kellel ei 
ole praegu kanalisatsiooni 
ja vett, neile luuakse liitu-
mispunkt ja paigaldatakse 
mõõtja.

Millal lõpeb järel-
valve?

Harri Vihalemm: Jä-
relvalve lõpeb siis, kui on 
lõppenud garantiiperiood, 
seega kaks aastat. 

Kas Facioga tähtaja 
pikendamiseks olid 
objektiivsed põhju-
sed?

H.V.: Jah, olid. Olukord 
oli seal selline, et seda ei 
nähtud ette ka geoloogi-
liste uuringute käigus. Kes 
on käinud Kase tänavas su-
ve jooksul, siis see on näi-
nud, mis seal on. Olen se-
da tööd teinud üle kümne 
aasta, kuid pole veel sellist 
olukorda kohanud. Kõik to-
rud survestatakse ja vaada-
takse kaameraga üle. Kui 
vaja, lastakse ümber teha. 
Ehitajale on ka ümbertege-
mine raha, selle eest eraldi 
trahvi ei nõuta.

Kas saab juubeli-
tamme alla tagasi loo-
duskaitsemärgi? Liiga 
ligidale projekteeriti 
tammele see kogumis-
kaev.

K.K.: Minu arvates ei ole 
Elva juubelitamm loodus-
kaitse all, kuigi see on vää-
rikas puu. Väga palju vali-
kuid ei olnud, oli vaja kui-
dagi oja alt läbi tulla ja 
muudmoodi ei saanud, kui 
pumbates. Asukohta vali-
ti väga hoolikalt, kahjuks 
teist võimalust polnud.

Rahvas sai küsimustele vastuseid

Linnamajanduse osakonna juhataja Kalev Kepp tun-
nistas, et ei saa üleskaevatud linnas liikluse reguleeri-
misega hakkama, sest hommikul paigaldatud märgid 
võivad saladuslikult kombel lõunaks õigelt kohalt kadu-
nud olla. “See on nagu võitlus tuuleveskitega,“ ütles ta. 
Fotod: Kersti Koosa

Ehitusjärelvalvet teostab kolmeliikmeline inseneride 
tiim, keda juhib Harri Vihalemm (vasakult esimene), 
Tõnis Kallas ja Lauri Linnus.
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ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

E-EHITUS KESKUSES
Arbimäel

Puitbrikett 10kg kg/ 2.50  25.- 
Laminaatparkett tamm 6mm  79.- m²
Klaasvill KT-40 50mm/100mm  369.- pk.
Elektrilised konvektorid F117  al. 869.-

  SOODUSHIND
 TAVAHIND SÄÄSTUKAARDIGA
Koorejäätis Regatt 90g 5.90 kg/65.55 3.90 kg/43.33
Präänik šokolaadi 250g 7.50 kg/30.- 5.50 kg/22.-
Täissuitsuvorst Järva 120g viil. 18.50 kg/154.16 14.50 kg/120.83
Eesti Rahwa verivorst 500g
  (Rakvere LK) 21.90 kg/43.80 17.90 kg/35.80
Rakvere pihv 360g 24.50 kg/68.05 18.90 kg/52.50
Sardell Lõuna 480g Nõo LT 27.50 kg/57.29 22.50 kg/46.87
Keeduvorst Laste suitsutatud 550g 33.90 kg/61.63 27.90 kg/50.72
Oliivõli Salvadori Extra Virgin 500ml 52.90 L/105.80 39.90 kg/79.80
Pohla ahjukana kg Tallegg 71.90  49.90

Nõudepesuvahend Fairy
  500ml (erinevad) 19.50 L/39.- 13.50 L/27.-
Hambapasta Blend-a-med 
   3D white Delicate 125ml 30.90 L/247.20 19.90 L/159.20

SOODSAD HINNAD SÄÄSTUKAARDIGA:

Konsumites ja

Kodu&Tehnika 

kaupluses

Müügil 

LAI VALIK 

JÕULU-

KAUPU!

KUNSTIKUU ELVAS


